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Milí bratři, milé sestry,
procházíme časem díkčinění jako tradičně 

zkraje podzimu. Většinou jej vnímáme hlav-
ně jako díkčinění za úrodu. 

Ale ono je přece toho mnohem víc, 
zač můžeme a máme děkovat! Tře-
ba za peněžní prostředky, které 
darujeme sboru. Tedy přesně 
řečeno – díky Bohu za štědré 
dárce. Je jasné, že sbor a cír-
kev není podnikatelský subjekt 
ani výdělečný podnik. Ano, jsou 
jistě sbory, které se i o nějakou vý-
dělečnou činnost pokoušejí, ale hlavní 
zdroj příjmů církve bude vždycky z dob-
rovolných darů. Pro to, abychom se mohli 
sdílet ve společné víře, ale taky pracovat 
ve sboru, se neobejdeme bez finanční obě-
tavosti. Obětavost je od slova oběť. Bez 
ochoty k oběti bychom to zde mohli zavřít 
a žít vírou jen uprostřed vlastní rodiny. Víra 
nikdy nebyla a není oddělena od praktické-
ho života. Peníze, které dáváme do sboru, 
jsou prostředkem ke službě. 

Právě tohle dobře ví i apoštol Pavel – ale je 
pravděpodobné, že si toho nebyl příliš vědom 
korintský sbor. Falešně podlehl domnění, že 
už se křesťané nacházejí téměř v Božím krá-
lovství a peníze jsou jen nečistou hodnotou 

světa bez Krista. A najednou uslyší o hmotné 
nouzi jiného sboru. A právě sem zazní slovo 
apoštola, že doposud jsme oběma nohama 

ve světě a je třeba počítat s tím, že máme 
i potřeby hmotné. Ale nejen to. Pavel 

je přesvědčen, že i v těchto věcech 
se může odrazit hloubka křesťa-
novy víry. Že nejde jen o dopl-
nění něčí pokladny, ale zároveň 
o velikou a krásnou příležitost 

k probuzení vděčnosti a radosti. 
Mám však na mysli ještě jinou 

věc, za kterou je na místě vděčnost. 
A sice za naše lidské schopnosti, energii, 
ochotu přiložit ruce k dílu. Za náš lidský čas, 
který Božímu dílu věnujeme a který je taky 
Božím darem.

Nezapomenu na mnohé z vás, kteří jste se 
aktivně svýma vlastníma rukama zapojovali 
do obnovy a revitalizace našich dolních sbo-
rových prostor. Těch hodin manuální práce, 
komunikace s řemeslníky, promýšlení, a po-
dobně! Výsledkem jsou prostory, za které se 
nemusíme stydět. Někdejší omšelost je pryč. 

Za to vše díky všem vám, kteří jste tady 
svůj čas trávili bez nároku na odměnu. 
A díky především tobě, Bože. 

váš Jan Lukáš, farář

Milý čtenáři, milá čtenářko,
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„Ten, který dává semeno k setbě i chléb k jídlu, dá vzrůst vaší setbě a rozmnoží plody vaší 
spravedlnosti. Vším způsobem budete obohacováni, abyste mohli být velkoryse štědří. Tak 
povzbudíme mnohé, aby vzdávali díky Bohu.“ 

2. Korintským, 9, 10–11
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Slovo šéfredaktora Slovo šéfredaktora

Milí čtenáři Posla, 
téma dnešního úvod-

níku mi nevědomky 
poskytly děti z nedělní 
školy během bohoslužeb 
v Rozáriu. „Nedělkáři“, 
tedy učitelé nedělní ško-
ly, pro ně připravili pro-
gram podle starozákon-
ního příběhu vyvedení 
Izraele z Egypta. Setkali 
se s faraonem, připomně-
li si všechny rány, kte-
ré na Egypt přicházely,  

    Milé sestry a milí bratři,

   do 11. 10. 2020 je připravena krabice, kam můžete 
dávat své návrhy na členy příštího staršovstva, kte-
ré bude volit Výroční sborové shromáždění na jaře 
r. 2021. Své návrhy můžete sdělit také členům star-
šovstva nebo napsat na sborovou adresu.

    Děkujeme za váš zájem a starost o budoucnost 
našeho sboru!

Vaše staršovstvo

začít křepčit kolem telete a zpívat „máme 
tele, zlaté tele, to nám Boha nahradí“, začala 
část z nich couvat a stávat se pozorovateli. 
Ti starší možná příběh znali a věděli, že se 
tohle křepčení Izraelcům moc nevyplati-
lo, ale spíš se tam najednou objevilo něco, 
co bych se neostýchala nazvat „bázní před 
Hospodinem“. Jedno z dětí mi říkalo: ale já 
Pánu Bohu věřím… Byla to silná víra dětí. 

Ne dětská víra. Vědomá víra, pro niž jsou 
některé věci prostě neakceptovatelné ani 
jako hra, ani jako výuka hrou. 

Je to důvod k veliké vděčnosti. Je to na-
děje pro naši církev, pro náš národ. Protože 
„počátek moudrosti je bázeň před Hospodi-
nem“. 

Jana Vrajová

sbírali manu (je moooc sladká, 
skoro bych řekla, že připomí-
nala marshmallow☺), prošli 
Rudým mořem… no a také 
si při čekání na Mojžíšův ná-
vrat z hory Sinaj vyrobili zlaté 
tele. A v této situaci se právě 
přihodilo něco pozoruhod-
ného: děti až doposud dělaly 
všechno, co jim učitelé (her-
ci) řekli. Ve chvíli, kdy měli 
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Zpráva ze zářijového staršovstva

Staršovstvo se po úvodní pobožnosti věnova-
lo ohlédnutí za uplynulým obdobím. Reflek-
tovalo první zkušenost s vysluhováním Veče-
ře Páně s kalíšky, Dny evropského dědictví 
i nedělní bohoslužby v Rozáriu. 

Hostem staršovstva byl na část jednání též 
náš bohoslovec Aleš Zapletal, který staršov-
stvu s radostí oznámil své úspěšné ukončení 
bakalářského studia na Teologické fakultě 
UK. Obhájil bakalářkou práci a vykonal stát-
nice. Může tedy nastoupit od října na jáhen-
ský vikariát pod vedením br. faráře Daniela 
Hellera ve sboru ve Valašském Meziříčí. Aleš 
Zapletal přerušil své další studium na dva 
roky, po které se chce plně věnovat vikariátu 
a službě ve svém prvním sboru během první-
ho roku. Aleš Zapletal vyřídil také pozdravy 
ze sboru ve Valasškém Meziříčí.

Po přípravě harmonogramu pro nadcháze-
jící měsíc upřelo staršovstvo podruhé svou 
pozornost na podnět ze sborového shromáž-
dění: diskusi o případné změně počtu členů 
staršovstva. Po rozsáhlé diskusi byl odhla-
sován závěr: Staršovstvo v současné chví-
li rozhodlo, že počet presbyterů zůstává 
stejný.

Pastorační pracovnice: Podáme žádost 
o místo pastorační pracovnice do roku 2021 
pro Noemi Batlovou. Její službu pokládáme 
za potřebnou a důležitou pro sbor. Přesný 
soupis prací, které se od PP očekávají, bude 
součástí nové smlouvy na rok 2021. Staršov-
stvo souhlasí.

Budování kontaktu s okolními sbory: 
Chceme více rozvíjet kontakt se sborem 
ve Šternberku. Šternberk je v současnosti 
podporovaným sborem. Farářka Jana Rumlo-

vá je zde povolána do 30. 1. 2022. Poté bude 
šternberský sbor postaven před rozhodnutí, 
jakým způsobem bude pokračovat jeho exi-
stence:

-  hledat svého faráře (nereálné – není v si-
lách sboru utáhnout personální fond),

-  sousboří,

-  kazatelská stanice.

Staršovstvo souhlasilo s návrhem br. faráře 
uspořádat společné staršovstvo se sborem 
ve Šternberku v lednu nebo v únoru 2021.

Z technických věcí staršovstvo řešilo odle-
pené kachličky v kostele, opravu boileru, re-
vize kotlů atp.

Zahraničí: sestra Marková vyřídila pozdrav 
od br. Borgreffeho z Ludwigshafenu. Dále 
informovala o tom, že jsme byli i letos oslo-
veni sesterskou církví v Athens o příspěvky 
do jejich adventní příručky (něco jako Na ka-
ždý den). Budeme vděčni za všechny, kdo 
budou chtít do příručky přispět.

Z různého:

Tradiční adventní burzu budeme konat po tři 
adventní neděle.

Po informacích o hospodaření sboru staršov-
stvo ukončilo svou schůzi modlitbou a zpě-
vem písně.

Dle zápisu Adély Gabrielové pro Posla 
zpracovala Jana Vrajová

Ze sborového života  Sborový program na říjen 2020

  4. 10. neděle 09.00 bohoslužby s večeří Páně – Díkčinění Jan Lukáš
  6. 10. úterý 18.00 biblická hodina
  7. 10. středa 13.00 Diakonie D. Moravice
  9. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

10. 10. sobota 09.30 presbyterní konference
11. 10. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš
12. 10. pondělí 18.30 schůze staršovstva
13. 10. úterý 18.00 biblická hodina
14. 10. středa 19.00 Sešlost 
15. 10. čtvrtek 09.00 Seniorklub

18.00 sborový čtvrtek
16. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež 

18. 10. neděle 09.00 bohoslužby Jan Lukáš
20. 10. úterý 18.00 biblická hodina
22. 10. čtvrtek 13.00 Diakonie D. Moravice

18.00 setkání mužů
23. 10. pátek 16.00 biblická hodina pro děti

17.00 dorost
18.00 mládež

25. 10. neděle 09.00 bohoslužby N. Batlová
27. 10. úterý 18.00 biblická hodina
29. 10. čtvrtek 13.45 Seniorklub
30. 10. pátek 18.00 mládež
  1. 11. neděle 09.00 bohoslužby s Večeří Páně Jan Lukáš

14.30 ordinace nových farářů

Narozeniny v říjnu

  7. 10. Aleš Zapletal
11. 10.  Pavel Janošík
22. 10. Jarmila Hanáková

24. 10. Eva Kaštovská
24. 10. Jarmila Kalová
28. 10. Jan Bartušek
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Ze sborového života 

Z bohoslužeb v Rozáriu 13. září

Pokřtěn byl

13. září 2020 byl pokřtěn Edík Jílek. Křtil br. farář Filip Šimonovský z Rumburka.

Consonare

Poděkování

Ve dnech 11.–13. 9. 2020 jsme v našem 
sboru přivítali členy sdružení CONSONA-
RE – evangelický dechový soubor. Od pát-
ku do neděle zněla kostelem a okolím hudba 
žesťových nástrojů, trubači za-
hráli také na věži katedrály sv. 
Václava. V neděli doprovodili 
zpěv při bohoslužbách v rozá-
riu. Tento seminář se koná 2x 
ročně vždy ve sboru některého 
z účastníků.

Vedoucím Consonare v našem sboru je 
Standa Jílek, jemu patří velký dík za orga-
nizaci setkání.  

Noemi Batlová

Vážené a milé sestry a bratři! 
Dovolte, abych srdečně poděkovala všem 

Vám, kteří jste se jakýmkoli způsobem 
podíleli na organizaci jak duchovních, tak 
materiálních hodnot, týkajících se mých 
devadesátých narozenin. S vděčností Pánu 
Bohu a Vám, kteří jste přispěli k tomu, že 

se olomoucký sbor stal mým duchovním 
domovem. 

Farářské a některé další rodiny byly a jsou 
vždy přátelské, ochotny mi vždycky vypo-
moci jakýmkoli způsobem. Tedy za všech-
no: „Zaplať Pán Bůh.“ 

Vaše Miluška Kuropatová 
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Ze sborového života 

A díky této podpoře se mohl Ježíš sou-
středit na svoji zvěstovatelskou činnost. 
Tím celý evangelijní oddíl začíná: Prochá-
zel městy a vesnicemi a přinášel radostnou 
zvěst o Božím království. Díky ženám pod-
porovatelkám mohl svůj jedinečný projekt 
uvádět ve skutečnost. A jedině díky nezištné 
podpoře mnohých může dnes existovat cír-
kev, jejímž hlavním úkolem je šíření téže 
radostné zvěsti.

Učedníci a zástupy
Vzápětí se objevuje další a mnohem počet-
nější skupina neznámých a bezejmenných 
lidí: Lidé se k němu scházeli ve velkých zá-
stupech a přicházeli z mnoha měst. Mluvil 
k nim v podobenství… Jaký rozdíl je mezi 
učedníkem a člověkem v zástupu?

Učedníci jsou ti, kdo s Ježíšem opakovaně 
vedou rozhovor. Naslouchají, ptají se, mluví 
a opět naslouchají. Oproti tomu lidé, kteří 
přicházeli v zástupech za Ježíšem, ti svoji 
aktivitu vyčerpají tím, že přijdou, podívají 
se, poslechnou si a zase si jdou po svých. 
Neptají se, nevedou dialog. 

Připomenu ten druhý evangelijní oddíl: 
Jeho učedníci se ho ptali, co to podobenství 
má znamenat. On řekl: Vám je dáno znát 
tajemství Božího království, ostatním však 
jen v podobenstvích, aby hledíce neviděli 
a slyšíce nechápali. Tak je tomu i s Ježíšem 
a jeho učením. Teprve když s ním vstoupí-
me do dialogu, když se aktivně zapojíme, 
teprve pak se tajemství a významy Božího 
království začnou v plnosti otevírat a usku-
tečňovat. O Bohu se dá přednášet strašně 
dlouho. To je ovšem jen nezávazné povídá-
ní. Ale život v jeho blízkosti vzniká skrze 
rozhovor. Také bohoslužba a osobní modlit-
ba je rozhovor. 

Rodina
Kromě skupiny učedníků a učednic, a zá-
stupů lidí se objevuje ještě skupina, totiž 
Ježíšovo příbuzenstvo – rodiče, sourozen-
ci, strýčkové, tety, bratranci, sestřenice atd. 
K této skupině je potřeba říci, že rodinná 
pouta bývají hodně silná. Na druhou stranu 
jsou to pouta jaksi automatická či formální. 
Patříme k sobě, protože máme stejné předky. 
Ale co se týká postojů, životního stylu, hod-
not, v tom se už příbuzní mnohdy zásadně 
rozcházejí. Držíme pospolu často navzdory 
svým rozdílným názorům a postojům. A tak 
to občas v rodinných vztazích zaskřípe. Jak 
moc to skřípalo mezi Ježíšem a jeho blízký-
mi, to nám evangelista Lukáš neprozrazuje. 
Zato u evangelisty Marka se dočteme, že 
jeho příbuzní ho považovali za pomatence. 
A tím by se dalo docela dobře vysvětlit, že 
Ježíš se s vlastní rodinou nehodlá setkat, 
a místo toho řekne: Má matka a moji brat-
ři jsou ti, kdo slyší Boží slovo a podle něho 
jednají. Rázné slovo. A vyzní ještě mnohem 
rázněji, ano přímo drsně, pokud bychom ho 
chápali jako vzkaz určený pro jeho blízké. 
Ale i kdyby měl Ježíš se svojí rodinou vzta-
hy vynikající, tento výrok vede k relativiza-
ci rodinných pout.

Co tím chtěl básník říci? Patrně to nezna-
mená, že by na vztazích v rodině nezáleže-
lo. Záleží na nich a záleží na nich hodně. 
Avšak rodina není tím posledním, není tím 
ústředním principem nebo hodnotou, jíž 
bychom měli měly všechny ostatní hodno-
ty a principy podřídit. Kristus tvrdí, že je 
tu princip, který je nadřazený slovům otce, 
slovům matky i mínění sourozenců. Exis-
tuje princip, který znamená víc než věrnost 
naší otčině. Ten princip je nazván Boží slo-
vo, v Markově evangeliu čteme Boží vůle.

PATŘIT K JEŽÍŠOVI
Nedělní kázání br. f. Kamila Vystavěla

Ze sborového života 

Bratr farář Kamil Vystavěl (1988) byl 
instalován na místo faráře prostějovského 
sboru 13. září 2020, tedy zcela nedávno. 
Původně studoval VŠ elektrotechnickou, 
během studia však uslyšel Boží povolání 
a přihlásil se ke studiu na Evangelické 
bohoslovecké fakultě v Praze.
Při jeho první návštěvě olomouckého sboru 
ho doprovázela manželka s dětmi.

Nezkrácené kázání najdete na evangnetu.

Pro Posla zpracovala Iva Jeništová

Lukáš 8, 1-4,  9-10 a 19-21
„Dnes se zaměříme na tři drobné oddíly 

z evangelia. Žádný napínavý příběh, žádné 
velké ponaučení, žádná převratná událost se 
v nich neděje. A přece je pisatel považoval 
za důležité,“ uvedl své kázání prostějovský 
farář Kamil Vystavěl, který byl naším hos-
tem v neděli 20. 9.  

Pak pokračoval: „Přinášejí zprávy o ně-
kolika skupinách lidí, které patřily k Ježí-
šovi, ovšem každá trochu jinak. Podívejme 
se na ně blíže a přemýšlejme, jaký vztah 
s Kristem máme my a jak k němu patříme.

Učedníci a učednice
Nejprve – kdo všechno patřil do Ježíšovy 
družiny. Každý ví, že s ním bylo dvanáct 
učedníků – několik rybářů, jeden berní 
úředník. Také pár mužů z židovských kru-
hů a pravděpodobně i muži, kteří šli s do-
bou a s většinovou helenistickou kulturou. 
Prostě kdekdo. Je to skoro div, že tak ne-
sourodá skupina dokázala být pohromadě. 
A naopak není divu, že později křesťanská 
církev to vnitřní napětí nejednou nesnesla 
a dělila se.

Ale dvanáctero učedníků nejsou ani zda-
leka všichni, kdo k Ježíšovi patřili. Evan-
gelista Lukáš pokračuje: Byly s ním také 
některé ženy uzdravené od zlých duchů 
a nemocí: Marie zvaná Magdalská, Jana, 
žena Herodova správce Chuzy, Zuzana 
a mnohé jiné, které se o učedníky ze svých 
prostředků staraly Zde bychom měli hle-
dat odpověď na otázku, kdo Ježíšovy akce 
financoval. Nevydělával si ani Ježíš, ani 
učedníci a nestáli za ním ani nějací politic-
ky či ekonomicky významní pánové. Celou 

skupinu finančně zajišťovaly ženy, které pa-
trně neměly hluboko do kapes. Podle všeho 
je Ježíšovo učení zajímalo, také byly jeho 
učednicemi, a proto jim dávalo smysl, když 
platily účty za celou jeho družinu.
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Náš výlet za koronavírou do Hranic

Je 4:45, zvoní mi budík, tupě zírám do tmy 
a přemýšlím, co se to děje, než si uvědo-
mím, že dnes jedeme do hranického sboru. 
A v tu chvíli mě napadá otázka – když jsi 
včera balil techniku do auta vč. el. klavíru, 
nezapomněl jsi na něco? Co to trčí ze zá-

suvky – adap-
tér a el. šňůra 
právě ke kla-
víru – tak to 
bych neza-
hrál ani notu! 
Díky Bohu. 
Je krátce před 
p o l e d n e m , 
když se blížíme k Olomouci, vracím se au-
tem s Dankou a chci zavolat synátorovi, že 
za chvíli jsem u něj. A tu mě napadne – kde 
mám telefon, a kde mám tašku s notami 
a kde mám tašku s doklady, peněženkou? 
Když jsme zastavi-
li u Vrajů, zjišťuji, 
že jsem to nechal 

Ze sborového života 

V neděli 20. 9. 2020 byl do služby sboru Církve bratrské v Olomouci 
uveden kazatel Jan Asszonyi. Přejeme jemu i celé rodině radost  

ze služby v Olomouci  
a Boží požehnání.

Boží slovo není automaticky dané tak, 
jako příbuzenské vztahy. Boží slovo a Boží 
vůli musím hledat osobně i společně s další-
mi. A také podle něho jednat. Tento princip 
souvisí s vědomým rozhodnutím. Boží slo-
vo souvisí s osobním závazkem a odpověd-
ností.

A tak se může stát, že pod vlivem Boží-
ho slova se u nás objeví ještě jiné závazky, 
které budou v životě ještě důležitější než 
jsou závazky vůči příbuzným. A je to tak 
v pořádku. Ježíš rozvolňuje rodinná pou-
ta nikoli proto, aby degradoval instituci 

rodiny, nýbrž proto, aby pozvedl význam 
těch, kdo se z našeho pohledu zdají být 
nevýznamní. Ježíš relativizuje svůj vztah 
k matce a několika bratřím proto, aby mohl 
svojí matkou a bratry nazvat mnohem více 
lidí, židů i nežidů, známých i neznámých, 
křesťanů i nekřesťanů. Má matka a moji 
bratři jsou ti, kdo slyší Boží slovo a podle 
něho jednají.

Hospodine, prosíme o sílu, odvahu i moud-
rost dělat taková rozhodnutí a činy, které se 
sluší na matku, bratry a sestry Ježíšovy.
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v Hranicích a že tedy musím na otočku 
zpět. A v tu chvíli volá Kali – druhá posád-
ka auta, že právě vyjíždějí z Hranic a že mi 
vezou moje zapomenuté věci. Díky Bohu.

Tyto dvě epizody zarámovaly, alespoň 
pro mne, náš nedělní výlet a muzicírování 
v Hranicích. Když jsem se domlouval s Pav-
línou Lukášovou, tedy farářkou hranického 
sboru na naší účasti na bohoslužbách, zjistil 
jsem, že jsme tam nebyli asi 2 roky. Takže 

bylo na čase se do Hranic vypravit. Přesto, 
že nás nebylo moc, tedy 4, vlastně s Lacem 
5 resp. 6, místní  nás opět přivítali s ote-
vřenou náručí. Provedli nás také opravova-
ným kostelem a ukázali přístavbu, která je 
ve výstavbě. Statečně se vyrovnávají s touto 
akcí. Popřáli jsme jim hodně sil do zdárné-
ho dokončení s tím, že na ně budeme myslet 
i v našich modlitbách. A také jsme přislíbili, 
že příští návštěva naší sborové kapely ne-
bude opět až za dva roky, ale na jaře poté, 

kdy bude přístavba dokončena a pře-
dána k užívání. Po bohoslužbách jsme 
se krátce zdrželi v podkruchtí, kde je 
vždy připraveno pohoštění a prostor 
ke společným rozhovorům. Při všem 
jsme se také snažili dodržovat hygie- 
nická opatření, která ale neumenši-
la ten fakt, že nám bylo spolu dobře 
a byli jsme vděčni za společné obe-
cenství.

Za hudební skupinu  
Bohdan Gallat

Ze sborového života 

Pošli fotku do Posla!

Ahoooj!! Kormidelníku, ne že mě 
obrátíš, abych nepřišla o klobouk  

(který stejně nechci)! 

Děkujeme dětem, které zareagovaly na výzvu v minulém čísle Posla a podělily se 
s námi o své prázdninové zážitky.

Ze sborového života 

Kdo ví, co je to a kde je 
to Kékes? Maďarská 
nejvyšší velehora přeci.

Moje první peřej na kormidle, tak se háčku drž! 

Brozdovi
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Pošli fotku do Posla!

Moje báječné prázdniny: 

Travná – 
společenství 
mládeže, letos 
jsme zažili 
skvělý týden 
na kolejích 
v Bradavicích.

U babičky 
a dědy v Liberci 
– zdrcující výlety 
s úžasnými kul-
turními výklady, 
s bratránky a se-
střenicí pohoda 
u tety na chalupě.

Pteňák – přátelé, 
z nichž některé 
vidím 1–2x za rok, 
krásné večery, 
nebe plné hvězd .. 
a jarmark. ;-)

LST = letní seni-
orátní týden mlá-

Ze sborového života 

deže – přátelé, výborné jídlo, super témata + workshopy.

Hany Zim.

Ze sborového života 

Pošli fotku do Posla!

O prázdninách jsme jeli do Chorvatska. Cestovali jsme 
autem a vypadalo to, že vše bude v pořádku. Jenže se 

nám pokazilo auto a museli jsme se narychlo ubytovat 
v Zadaru. Zůstali jsme tam, chodili po městě a plavali 
v moři. Když jsme šli večer na procházku, viděli jsme 

tam ten nejkrásnější západ slunce.

Janča Vrajová
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Ze sborového života 

SLOVA VDĚČNOSTI
Slova vděčnosti ti píši Pane můj
i když ubývá mi síly
chci doufat pevně Pane můj
že dopřeješ mi víry

Slova vděčnosti ti píši Pane můj
můj hlas mi už nepěje
chci doufat stále Pane můj
že přidáš mi naděje

Slova vděčnosti ti píši Pane můj
ač mnoho lásky nemám
chci opět doufat Pane můj
že mi ji dáš, když volám

Slova vděčnosti ti píši Pane můj
který bolest duše slyšíš
chci věrně věřit Pane můj
že hlas můj vyslyšíš

Slova vděčnosti ti píši Pane můj
Beránku ty tichý
chci doufat znovu Pane můj
že odpustíš mi hříchy

Báseň vděčnosti ti píši Pane můj
a opájím se radostí
já věřím přitom Pane můj
že obdaříš mě svojí milostí

Pavel Janošík st.

Synodní senior o mimořádné situaci – podněty a otázky: psáno 
v srpnu pro synod 2020 

Situace církve i společnosti se od poloviny 
března t. r. změnila. Nepatrný koronavir nasto-
lil dobu diktatury, jejímž účinným nástrojem je 
úzkost z nemoci covid-19, a případné pande-
mie. Tento stav v různých proměnách trvá stále. 

Nebylo možné se shromažďovat, nebylo 
možné konat bohoslužby. Nastala situace, 
kterou jsme nezažili. Učili jsme se ji společně 
zvládat. 

Podněty a otázky, které krize přinesla – ne-
lze zmínit vše:

• Vysluhování svaté večeře Páně online, ano, ne? 
• Potřebujeme být spolu reálně v jednom 

prostoru? Co se změní, když dlouhodobě ne-
budeme?  

Život církve

• Nezbytnost či zbytnost ordinovaného při 
slavení VP. Byl čas nynější nouze srovnatelný 
s nouzí křesťanů v dějinách, kdy sice s úzkos-
tí, ale přec, nerespektovali řády církve, a slavi-
li večeři Páně bez přítomnosti ordinovaného? 
A jako protiklad naši předkové v předtole-
ranční době, trpělivě čekající na vysluhování 
večeře Páně ordinovaným kazatelem. 

• Jsme zhýčkaní současnou snadnou dosa-
žitelností věcí i informací? E-shop, fastfood, 
internet – vše rychle a snadno – není namístě 
více pokory a zdrženlivosti? S vědomím, že 
k základním projevům života patří údobí, kdy 
to, co chceme, dostupné není? Poznámka – sy-
nodní rada chystá na podzim seminář ke zku-
šenostem v čase krize se zřetelem k VP.

• Jaké důsledky by mělo zrušení rytmu opa-

kujících se událostí, rituálů v církvi? Míním 
tím žít dlouhodobě bez shromáždění a setká-
vání v týdnu, bez opakujících se akcí seniorát-
ních, celocírkevních?

• Jak nás poznamená nemožnost řádně se při 
pohřebním shromáždění rozloučit s těmi, kte-
ré máme rádi? 

• Mnozí faráři a farářky, kurátorky 
a kurátoři, presbyterky a presbyte-
ři, pracovníci Diakonie, mládež 
a další hledali aktivně a odvážně, 
jak jednat v čase nouzového sta-
vu, mimo dosud obvyklý rámec. 
Hledání provázely modlitby, vrou-
cí a sevřené. 

• Některým krize přinesla nečekaně 
úlevu, právě vystoupením z řady opakujících 
se povinností. Darovaná lhůta k nadechnutí 
tak některé zachránila před vyhořením, nebo 
odchodem ze služby církve.

• Uznání a obdiv patří pracovníkům Dia-
konie za jejich v praxi dosvědčovanou lásku 
potřebným. 

• V synodní radě jsme neměli zkušenosti 
a vzory, jak jednat. Na jedné straně bylo zřej-
mé, že právě proto existuje vedení církve, aby 
v čase nouze vedlo a poskytovalo informace, 
naznačovalo, kudy dál. 

• Byli jsme si vědomi toho, že je naší po-
vinností jednat a rozhodovat. Ovšem i nám 
chyběl nadhled nad situací. Proto jsme - ne 
snadně, ale přec - doporučovali, nenařizovali. 

• Vynikající práci odvedla ÚCK, především 
její mediální úsek. S velkou invencí a vkusem 
přesunul tep církve na internet a sociální sítě. 
A také skvělou práci IT je nutné ocenit. Jed-
nání online a přístup k většině dokumentů byl 
bez problémů. 

• Díky patří i ČT a ČRo za akčně zařazené 
přenosy bohoslužeb a duchovních pořadů. 
Mnoho členů ČCE v nich vystoupilo.  

Na jednání křesťanů a církví bylo v tom 
čase patrné, že se svým způsobem naplňuje 

slovo Ježíšovo při vyslání Dvanácti o tom, 
že jsme zadarmo dostali a proto, bez potřeby 
dlouhé přípravy a zvažování, je nám jasné, že 
je třeba zadarmo dávat – ochotu, vstřícnost, 
nasazení, lásku: Nemocné uzdravujte, mrtvé 
probouzejte k životu, malomocné očišťujte, 

démony vymítejte; zadarmo jste dostali, 
zadarmo dejte (Mt 10,8). Toto po-

znání ve zprávě pro synod konsta-
tuji rád. Nevymezuji se tím vůči 
nekřesťanům. Nehodnotím, kdo, 
co, jak, lépe či hůře. 

Na závěr – co dál? 
Koronavirus se uvelebil na trůnu po-

hanského boha. Vládne strachem. Vlezle 
nás sdělovacími prostředky provází od snída-
ně až po večerní zprávy. Má moc. Zrušil či 
odsunul události před půl rokem nezrušitelné, 
kromě synodu ČCE třeba i olympijské hry 
nebo ME ve fotbalu; vyčistil nebe od letadel, 
přiměl lidstvo trávit dovolenou za humny a ne 
na kraji světa. Která moc, kromě Boží moci, 
by to dokázala? Vlezl do myslí, ovlivňuje roz-
hodování naše i celé planety. 

O to je těžší se s ním vyrovnat, protože není 
bůžkem uplácaným z hlíny. Skutečně žije. Není 
bůžkem, který by nás ovládal naší vlastní sle-
potou ve vztahu k bohatství, moci, slávě. Nad-
to, skrze případné onemocnění nás samých, 
ovlivní zásadně životy mnohých kolem nás. 

Co s tím? Jak se k tomu postavit? Tak třeba:
Přiznat, že o moci koronaviru víme, počítáme 
s ní; přiznat, že tak, jak jsme různí, se i růz-
ně bojíme; že budeme dělat vše pro to, aby 
ta moc byla menší a menší, aby neničila dar 
života, pandemie se neopakovala a vědci brzy 
našli účinný lék. 

A zároveň dosvědčovat – slovy, myšlením, 
činy – že Kristus žije. Že jeho moc je jiná. Ne-
srovnatelně mocnější a lepší. Že není založena 
na strachu, ale na lásce; ne na smrti, ale na ži-

Život církve
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votě. A že i kdyby nás koronavirus zmohl, ra-
ději ale ne, od Krista nás neodtrhne. 

Čerpejme při tomto dosvědčování i z bohaté 
minulosti a přítomnosti naší církve. Učme se 

z ní, jak tato silná slova víry žít a nabízet prav-
divě, bez úhybných frází, bez podezřelé na-
bubřelosti. S pokorným vědomím své slabosti, 
s prosbou, aby nás Duch svatý podporoval.

Život církve Informace / aktuality 

Mimořádná opatření při bohoslužbách:  
vyjádření Daniela Ženatého

Jak se církve připravují na bohoslužby bez zpěvu? A jak se církví dotknou aktuální mimo-
řádná opatření? V komentáři pro rádio Proglas se vyjádřil synodní senior Daniel Ženatý.

„Očekával jsem, že by to mohlo být i tvrdší, 
méně příznivé pro církve a konání bohoslužeb, 
takto to lze brát jako přijatelné,“ reagoval sy-
nodní senior Českobratrské církve evangelic-
ké a předseda Ekumenické rady církví Daniel 
Ženatý na nařízení vyplývající z ohlášeného 
nouzového stavu – vláda od pondělí s cílem 
bránit šíření koronaviru omezuje počet účast-
níků náboženského shromáždění do stovky, 
při obřadu se nemá zpívat.

„I na tuhle skutečnost jsme byli připra-
veni, protože víme, že třeba německé církve 
nebo ve Velké Británii v kostelech nezpívají,“ 
uvedl Daniel Ženatý, který je spolu se sy-
nodním kurátorem své církve podepsán pod 
dopisem, ve kterém v úterý požádali ministra 
zdravotnictví Romana Prymulu, aby případ-
ná opatření vůči bohoslužbám státní orgány 
nastavily přiměřeným způsobem. „Všichni 
jsme se poučili tou situací na jaře, kdy vláda 
při těch opatřeních moc existenci církví a ná-
boženských společností nebrala na vědomí. 
To nás mrzelo, protože ta opatření se týkala 
věcí srovnatelných provozem s bohoslužba-
mi, které dostávaly výjimky a my ne. Zároveň 
se domníváme, že církve nepatří mezi volno-
časové aktivity, že je to něco hlubšího. Ostat-
ní společnost se ráda dovolává křesťanských 
hodnot, takže si myslíme, že to není jen ně-
jaká záliba, ale něco, z čeho tato společnost 
žije a potřebuje nás,“ sdělil synodní senior 
evangelické církve s tím, že podobný dopis 

odeslala i Ekumenická rada církví. I když 
žádná odpověď nepřišla, pokládá za uspoko-
jivé, že vládní opatření odpovídají tomu, o co 
dopisy žádaly.

Dočasné pozastavení zpěvu při bohosluž-
bách lze přijmout, i když jde o výrazný zásah 
do liturgie, jejíž je hudba přirozenou součástí, 
řekl Proglasu pater Radek Tichý, vyučující 
liturgiku na pražské Katolické teologické fa-
kultě. Požádali jsme ho o reakci na tuto sou-
část opatření nouzového stavu, který začne 
platit od pondělí na dva týdny. „Dlouhodobě 
slavit bohoslužbu bez zpěvu podle mě neod-
povídá tomu, co naše křesťanská bohoslužba 
je,“ upozorňuje P. Tichý a dodává: „Přišlo 
by mi užitečné udržet rozdíl mezi mší všedno-
denní a nedělní, slavnostní. Liturgická hudba, 
posvátná hudba nemusí být pouze zpívaná. 
Může být také instrumentální a zdálo by se 
mi užitečné, že nedělní či slavnostní bohosluž-
ba bude samozřejmě bohoslužbou s hudbou, 
jen bez lidového zpěvu. Tak to chceme dělat 
i u nás ve farnosti,“ říká liturgik, který je ad-
ministrátorem farnosti v Praze-Stodůlkách. 
Za zásadní komplikaci nepokládá bohosluž-
by bez hromadného zpěvu ani Daniel Ženatý. 
„Dá se inspirovat právě situací v Německu 
nebo v Británii s hrou varhan a čtením textů 
písní a podobně. V tom mají naše sbory vel-
kou samostatnost, myslím, že jsou dostatečně 
schopní a vybavení k tomu, aby zvolili přimě-
řený způsob,“ sdělil Daniel Ženatý.  

Mysleme ekologicky, buďme zodpovědní

Mnozí z nás považují pojmy jako ekolo-
gie, společenská odpovědnost, nebo ochra-
na životního prostředí za něco moderního 
a líbivého, s čím přicházejí eko-nadšenci 
v posledních letech.

Jde však o velký omyl, ochranou příro-
dy se lidé začali zabývat už v průběhu 19. 
století, sice nepoužívali termíny „ekolo-
gie“ a „společenská odpovědnost“, ale již 
tehdy si uvědomovali, že se krajina v Čes-
ku v průběhu staletí hodně změnila a v dů-
sledku lidské činnosti 
na mnoha místech 
i značně poškodila.

Osvícení šlechtici 
proto začali na svých 
panstvích zřizovat 
přírodní rezervace, 
kde bylo zakázáno 
hospodařit a obdělá-
vat půdu. Nejstarším 
chráněným územím 
v Česku a zároveň 
i nejstarší přírodní 
rezervací v Evropě je Žofínský prales, kte-
rý byl vyhlášen již roku 1838 na panství 
Buquoyů.

V dnešní době si už nevystačíme jen 
s vyhlašováním chráněných území, je po-
třeba dělat víc. Firmy při svém provozu 
přemýšlejí, jak ušetřit energie, nejen z dů-
vodů ekonomických, ale také proto, aby še-
třily ubývající přírodní zdroje. V kancelá-
řích svítí úsporné světelné zdroje, budovy 
dostaly zateplení, řada firemních materiálů 
zůstává jen v elektronické podobě, tiskne-
me jen to, co je opravdu důležité.

Stejně odpověd-
ně se chovají i měs-
ta a obce. Rekultivují zanedbané plochy, 
ze svých rozpočtů přispívají na zachování 
linkových autobusů a vlaků, nahradily ve-
řejné osvětlení za úspornější světla, pod-
porují místní firmy, motivují spoluobčany 
k důslednému třídění odpadů. Recyklace 
může pro obce znamenat důležitou úsporu. 
Zatímco netříděný odpad musí obec předat 
specializované firmě, která si nechá za jeho 
likvidaci dobře zaplatit, zpětný odběr elek-

trozařízení nabízejí ko-
lektivní systémy zcela 
zdarma.

Zpětný odběr vy-
sloužilých elektrozaří-
zení a jejich následná 
recyklace se vyplácejí 
hned dvakrát: umožňu-
jí totiž opětovně využít 
materiály a šetří pří-
rodní zdroje. Druhotné 
suroviny získané z re-
cyklace jsou levnější 

než nová těžba. Navíc recyklace zamezí 
úniku škodlivých látek (například rtuti ze 
zářivek) do přírody.

Zpětný odběr světelných zdrojů i dalších 
elektrozařízení pro naši obec zajišťuje ko-
lektivní systém EKOLAMP, který v České 
republice vytváří hustou síť sběrných míst, 
zajišťuje přepravu sběrných nádob do re-
cyklační firmy i samotnou recyklaci. Díky 
tomu ušetří finanční prostředky, které by-
chom jinak museli utratit na likvidaci ne-
bezpečných odpadů. 

Bohdan Gallat, EKOLAMP, s.r.o.

Daniel Ženatý
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Pocta Beethovenovi
6. října 2020, 18.00 hod.
koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc
účinkují: studenti oddělení klávesových nástrojů

W. A. Mozart: Figarova svatba
7. října 2020, 18.00 hod.
Dům u parku, Palackého 75, Olomouc
účinkují: studenti pěveckého oddělení
orchestr KEA ve spolupráci s Komorním orchestrem Iši Krejčího

Varhanní koncert
13. října 2020, 18:00 hod.
katedrála sv. Václava, Václavské náměstí, Olomouc
účinkují: studenti oddělení klávesových nástrojů

Den otevřených dveří
20. října 2020
Konzervatoř EA, Wurmova 13, Olomouc

Interní koncert KEA
20. října 2020, 18.00 hod.
koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc

Abonmá KEA – B1 „Společně“
21. října 2020, 18.00 hod.
koncertní sál KEA, Wurmova 13, Olomouc
účinkují: sólisté KEA, ZUŠ Žerotín a ZUŠ Iši Krejčího

Akce Konzervatoře EA, 
říjen 2020

Informace / aktuality Informace / aktuality 
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SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA

SBOROVÝ 
ČTVRTEK

15. října 2020 v 18 hodin

v sále kostela ČCE, Husova ul. Olomouc

                             Na programu bude promítání filmu

MÍSTA V SRDCI          
a následný rozhovor.

Něco drobného k zakousnutí nebo k pití bude vítáno 
(není ale podmínkou)

                                                                    Jan Lukáš, farář

Informace / aktuality 

Adventní burza 2020
se bude v našem sboru konat 

po tři adventní neděle
 6. prosince
13. prosince
20. prosince

vždy od 10 hodin 
po bohoslužbách.

Výtěžek bude opět věnován 
partnerské Diakonii Rýmařov.

Informace / aktuality 

Pozvánka na předvánoční dílnu – výroba originálního dárku technikou

PLSTĚNÍ
plstěné rukavice
plstěná kabelka

Kdy:  středa 18.11.2020
Kde:  dolní sál kostela
délka cca 3 hod.– začátek v 17 hod.
přihlášky tel. 776 829 026

Přijďte si vyrobit kabelku nebo rukavice z ovčí vlny – obrázek si zvolíte dle vlastní fanta-
zie nebo si vyrobíte jednobarevnou, to už je na vás. Za několik hodin (cca 3 hod) vytvo-
říte plstěním krásný originální doplněk – vlna, voda, mýdlo, ruce – to je nezbytná sada 
materiálů! Věřte, že to není těžké a bude vás to bavit.
Veškerý materiál dodám dle předběžné domluvy – tel. 776 829 026 Tylečková Alena. 
S sebou si přineste 2 staré ručníky a několik jednorázových rukavic (těch, co se s nimi 
v supermarketech nabírá pečivo :-).
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Upozornění pro případné dárce: Číslo sborového účtu je 1804603389/0800

Kontakty na zástupce sboru:

Farář Jan Lukáš: 776 029 782 Lukas.Jan@seznam.cz
Kurátor Jan Matějka: 585 436 572 jan.matejka@iol.cz
Pastorační pracovnice
Noemi Batlová: 728 289 354 noemi.batlova@gmail.com
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Informace / aktuality 

Od léta 2022 můžeme chodit na kávu do nové kavárny na řece Moravě.


